
 

 

    المجلة العلمية لعلوم التربية النوعية
 2017)العدد الخامس( يونيه 

فاعلية وحدة تعليمية في تصميم الأزياء الرجالية لطالبات قسم الملابس 

 العسيس والنسيج بجامعة الملك عبد

 د/ أميمة أحمد سميمان كرامة ثابت حسن الشيخ/ د

 والنسيجأستاذ مساعد بقسم الملابس 
 كمية الاقتصاد المنزلي 
 جامعة الممك عبد العزيز

 سماح بنت منصور المغامسي
ستاذ مساعد بقسم الملابس أ

 كمية الاقتصاد المنزلي  - والنسيج
 حموانجامعة 

 مدربة بالكمية التقنية 
 لمبنات بالمدينة المنورة

 
 

 الممخص :
التعميم ىو أىم وسيمة لبناء الشعوب ومواجية متغيرات وتحديات المستقبل، كما أنو البداية 

جميعيا ونيضتيا بالتعميم بل أن الدول المتقدمة نفسيا تضع  الحقيقية لمتقدم، ويأتي تقدم الدول
 التعميم في أولوية برامجيا وسياساتيا. 

 :الي البحث  وىدف
 الأزياء الرجالية.بناء وحدة تعميمية لتصميم  -1

 قسم الملابس والنسيج. –تنمية معارف وميارات طالبات تصميم أزياء  -2

 قسم الملابس والنسيج. –تنمية اتجاىات طالبات تصميم أزياء  -3

التميز عن باقي الجامعات بإدخال مقرر تصميم الأزياء الرجالية ضمن مقررات التصميم  -4
 ز. لعزي قسم الملابس والنسيج بجامعة الممك عبدا

إعداد مرجع يُرجع إليو من قبل جميع الجامعات والجيات الميتمة، عند تصميم الأزياء  -5
 الرجالية.

 :الي البحث  وتوصل
وجود فروق دالة إحصائيًا بين متوسط درجات الطالبات في المعارف والميارات  -1

 المتضمنة بالوحدة التعميمية في التطبيقين القبمي والبعدي لصالح التطبيق البعدي.

وجود فروق دالة إحصائيًا بين متوسط درجات العينة في الاختبار المعرفي قبل وبعد  -2
 تطبيق الوحدة التعميمية لصالح الاختبار البعدي .

وجود فروق دالة إحصائيًا بين متوسط درجات العينة في اختبار الأداء المياري قبل وبعد  -3
 تطبيق الوحدة التعميمية لصالح الاختبار البعدي .

فروق دالة إحصائيًا بين متوسط درجات الطالبات في مقياس الاتجاىات قبل  وجود -4
 تطبيق الوحدة التعميمية وبعدىا لصالح التطبيق البعدي.
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 وأوصي البحث بــ : 
الاستفادة من الوحدة التعميمة وأدواتيا في بناء وحدات أخرى في مجال تصميم الأزياء  -1

 معارف وميارات واتجاىات الطالبات .وتجريبيا لدارسة مدى فعاليتيا في تنمية 

الاىتمام بتحديث المعارف والميارات التي يتطمبيا مناىج تصميم الأزياء وفقًا لمتطمبات  -2
 العصر ومتغيراتو واحتياجات سوق العمل .

النظر في تدريس مادة تصميم الأزياء الرجالي في كميات الاقتصاد المنزلي قسم الملابس  -3
الطالبة من معمومات ميمة في تصميم الأزياء الرجالي نظرا لعدم  والنسيج لما تفتقر إليو
 وجود ىذا التخصص .

إنشاء موقع تعميمي عمي شبكة الانترنت بالمغة العربية، يتضمن المفاىيم والميارات  -4
 الأساسية لتصميم الملابس الخارجية لمرجال .

منو بتجديده مع المحافظة عمى التراث السعودي وضرورة إحيائو عن طريق الاقتباس  -5
 المحافظة عمى أصالتو وعراقتو . 

 

 

 



 

 

    المجلة العلمية لعلوم التربية النوعية
 2017)العدد الخامس( يونيه 

Effectiveness of educational module in designing men's wear in 
the department of clothing and textiles students in King Abdul-

Aziz University 
Education is the most important way to build the people facing 

the future variables and challenges, it also offers the beginning of real, 

it comes the progress of nations, and all of its renaissance in education, 

but that the developed countries themselves develop education in the 

priority programs and policies. 

The goal of research is to: 

1. At an educational unit for designing menswear. 

2. Knowledge and skills development of students of fashion - apparel 

and textile design department. 

3. fashion design students - Clothing and Textile Department of 

Development Trends. 

4. Excellence from the rest of the universities to enter men's fashion 

design course design within the clothing and textile department 

decisions of King Abdul Aziz University. 

5. Preparation Reference is due to him by all the universities and 

interested parties, when men's fashion design. 

The research concluded: 

1. There are significant differences between the average scores of 

students in the knowledge and skills contained in the educational 

unit realizations pre and post in favor of the dimensional application. 

2. There are significant differences between the sample mean cognitive 

test scores before and after the application module for post-test. 

3. There are significant differences between the average sample grades 

in performance skills test before and after the application module for 

post-test. 

4. There are significant differences between the average scores of 

students in the measure trends before applying the module and then 

in favor of the dimensional application. 

I recommend Search for: 

1. benefit from the instruction module and tools in the construction of 

other units in the field of fashion design and testing to study their 

effectiveness in knowledge, skills and attitudes of students 

development. 



 

 

    المجلة العلمية لعلوم التربية النوعية
 2017)العدد الخامس( يونيه 

2. attention to updating the knowledge and skills required by the 

fashion design curricula according to the requirements of the 

changing times and the needs of the labor market. 

3. to consider the teaching of the men's fashion design colleges in the 

department of clothing and textiles to home economics student 

from lacking important information in the men's fashion design due 

to the absence of this specialty. 

4. Create an educational site on the Internet in Arabic, includes the 

basic concepts and skills to design for men's clothing. 

5. maintain the Saudi heritage and the need to revive it by a quotation 

from him renovated while maintaining its originality and treasures. 

 

 


